
رشد ۲۵ درصد حمل محصولات کشاورزی 
 جنوب  کرمان نسبت به سال گذشته
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مهمان ناخوانده »درآلو« صاحب خانه شد
بعدازنابودیروستایدرآلوبهوسیلهمعدناینباربیمآلودگیآبسدجیرفتمیرود

دوقفلهشدنبازار
پوشاکباگرانی

نماینده مردم کرمان در مجلس خواستار ورود جدی دولت برای رفع مشکل 
بی آبی در اســتان کرمان شــد. محمد مهدی زاهدی اظهارداشت: متأسفانه 
بحث خشکسالی و محدودیت های منابع آبی طی سال های اخیر در دولت های 
گذشته هیچ راهکار مناسبی نداشته است و روند برداشت اب از منابع زیر زمینی 

با وجود کمبود شدید بارندگی ادامه دارد.

دولت برای رفع مشکل 
بی آبی  در کرمان 
چاره اندیشی کند

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک از 
رکود بی سابقه و افزایش ۴۰ درصدی قیمت پوشاک در بازار نوروزی 

خبر داد و با بیان اینکه پوشاک دیگر اولویت سبد خرید نوروز نیست، بر لزوم اتخاذ تدابیری 
برای تحریک تقاضا از جمله راه اندازی جریان خرید اعتباری پوشاک تاکید کرد.
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بخشنامه ای که مردم بخشنامه ای که مردم 
را در بانک ها   سرگردان کردرا در بانک ها   سرگردان کرد
3

دهه 80 که کلنگ معدن مس را زدند، اهالی »درآلو« فکر می کردند که نانشان در روغن است. بعد از دو دهه اما آب 
روستا رنگ عوض کرد و چراگاه ها پر از نخاله های معدنی شد. انفجارهای معدن حتی مسیر سفره  آب زیرزمینی را 

تغییر داد و نفوذ فلزات سنگین به زمین، چشمه آب شرب روستا را آلوده کرد. مهمان ناخوانده درآلو صاحب خانه 
شد و بعد هم دستور تخلیه ساکنان را صادر کردند؛ بدون اینکه محلی برای سکونت مردم در نظر بگیرند یا حتی 

خسارتشان را جبران کنند. حالا 12سال است که درآلویی ها، پاییز و زمستان اجاره نشین شهرهای اطراف اند 
و در فصل کاشت و برداشت محصول، ساکن روستای آلوده ای که حتی آب لوله کشی و برق و گاز هم ندارد.

شرکت های  انجمن های  با  دیدار  در  محمودی  مجتبی 
حمل ونقل کالای جنوب کرمان با اشاره به فصل حمل و 
نقل محصولات کشاورزی جنوب کرمان گفت:این فصل از 
دو جهت در جنوب کرمان دارای اهمیت است، از یک طرف 

تامین بخشی از نیاز بازار سبزی و صیفی کشور از جنوب 
کرمان و از طرفی کمک به قشر مولد و تولید کننده که همان 
کشاورزان هستند تا محصول و دسترنج این قشر بر روی 
 زمین نماند که این دو مقوله از اهمیت بالایی برخوردار است.

مـارا
دنبال
کنید

@kaghazevatan
ما را در تلگرام دنبال کنید

روزنامه اقتصادی استان کرمان

 برداشت های اشتباه مردم از شرایط تسهیلات بدون ضامن

فراخوان شماره 17-1400 / پ
اداره كل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس استان كرمان در اجراي آيين نامه اجرايي بند ج ماده 12 قانون برگزاري مناقصات در نظر دارد اجرای پروژه  به 

شرح ذیل را از طریق مناقصه عمومی فشرده یک مرحله ای، به پیمانکاران متقاضی دارای گواهینامه معتبر واگذار نمايد. لذا از واجدین شرایط دعوت مي شود از 
تاريخ چاپ نوبت اول فراخوان به مدت سه روز به سامانه ستاد ایران جهت دریافت اسناد و شرکت در مناقصه مراجعه نمایند. حضور شرکت هایی که سهامداران 

آن دارای سهام یا عضو هیات مدیره مشترک با شرکت های دیگر می باشند ممنوع است.

اداره کل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس استان کرمان

نوبت دوم

شمارهطرحاعتبارمصوبسالمالی1400برآورداولیهپروژهردیف
مبلغضمانتنامه
فرایندارجاعکار

4.2001801027006250میلیونریالاعتبارمصوبطبقموافقتنامه4.822تکمیلمدرسهخیریپیامبراعظم)دقوقآباد(نوق1

20.0001010101.000میلیونریالنقدی19.323مدارسیککلاسهسقفسبکسیرجان2

37.355مدرسه6کلاسارزوئیه3
10.380101010میلیونریالنقد)بههمراهپیشرفتفیزیکی(توسطبنیادبرکت

1.900
20.0001801027006میلیونریالاعتبارمصوبطبقموافقتنامه

55.00018010270132.500میلیونریالاعتبارمصوبنقدی48.619تکمیلمدرسه9کلاسهمحلهزهکلوت4

39.20018010270132.150میلیونریالاعتبارمصوبنقدی42.106تکمیلمدرسهمفتحفیضآبادراور5

80.50018010270131.650میلیونریالاعتبارمصوبنقدی32.287تکمیلمدرسهخیری6کلاسهمرکزشهربردسیر)جهانفولاد(6

102.00018010270131.150میلیونریالاعتبارمصوبنقدی22.332تکمیلمدرسه6کلاسهریگان)خیریهامامسجاد(7

30.0001010102.110میلیونریالازاعتباراتبنیادمستضعفانبصورتنقد42.058تکمیلمدرسهخیریا...آبادکرمان8

40.0001801027013610میلیونریالاعتبارمصوبنقدی12.078تکمیلمدرسهخیریحاجیآبادعنبرآباد9

120.00018010270021.250میلیونریالاعتبارمصوبنقدی24.598استاندارسازیتاسیساتسرمایشیوگرمایشیمدارسعنبرآباد10

شناسه اگهی:1278659

مهلــتدریافــتاســنادازســاعت8:00روزشــنبهمــورخ
1400/09/27بــهســاعت14:30روزچهارشــنبهمــورخ1400/09/17

تغییــریافــت«

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی کرمان

آگهی مناقصه عمومی  یک مرحله ای 
واگذاری امور خرید تجهیزات پشتیبانی کننده دوربین های مدار بسته مرکز آموزشی درمانی شهید باهنرکرمان

مناقصهخریدتجهیزاتپشتیبانیکنندهدوربینهایمداربسته

شناسهاگهی:1279106

شماره مناقصه: دانشگاه علوم پزشکی کرماندستگاه مناقصه گزار
147/22/12/1400

واگذاری  خرید تجهیزات پشتیبانی کننده دوربین های مدار بسته بیمارستان موضوع مناقصه
شهید باهنر کرمان

دریافت اسناد :
الف(سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت 

www.setadiran.ir
ب( پایگاه ملی مناقصات   
    http://iets .mporg.ir

)صرفاً جهت مشاهده(

8/000/000/000 ریالبرآورد یکساله )ریال(

400/000/000 ریالتضمین شرکت در مناقصه )ریال(

از تاریخ درج فراخوان لغایت ساعت 14:30روز یکشنبه  مورخ 1400/12/8دریافت اسناد

آخرین مهلت بارگزاری اسناد و پیشنهادها در 
تا ساعت 14:30روز شنبه مورخ 1400/12/21سامانه ستاد ایران

از ساعت12روز یکشنبه مورخ 1400/12/22بازگشایی پیشنهادها

ضمناً جلسه توجیهی در ساعت 10روز چهارشنبه  مورخ 1400/12/11 در محل امور اداری بیمارستان باهنر کرمان  برگزار خواهد شد.

محل تسلیم فقط پاکت الف ) تضمین شرکت در مناقصه(: کرمان – ابتدای جاده هفت باغ علوی، معاونت غذا و دارو، اداره حراست
 )هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.(

عضوهیاتمدیرهاتحادیهپوشاک:
پوشاکدیگردراولویتخریدشبعیدنیست
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دومینجشنوارهموسیقیفجر
جنوبکرمانبهکارخودپایانداد

آیین اختتامیه دومین جشــنواره موســیقی فجر جنوب کرمان 
همزمان با ســی و هفتمین جشنواره کشــوری موسیقی در این 

منطقه برگزار شد.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی جنوب کرمان در آیین اختتامیه 
دومین جشنواره موسیقی فجر جنوب کرمان با بیان اینکه استقبال 
بسیار خوبی از این جشنواره موسیقی فجر شد، اظهار داشت:گروه 
های موسیقی و مردم از این جشنواره استقبال بسیار خوبی کردند 
و این نشان داد که جنوب کرمان ظرفیت بزرگی در حوزه موسیقی 

در منطقه و کشور دارد.
حسین اسحاقی با تاکید بر اینکه این جشنواره با هدف تمرکززدایی 
از برنامه های جشنواره های بین المللی فجر در استان ها نیز برگزار 
شد، گفت: این جشنواره رویداد مهمی اســت که بعد از دو سال 
تعطیلی ایجاد شده به دلیل شــیوع کرونا در این منطقه رخ داد و 

مورد استقبال قرار گرفت.
او ظرفیت موسیقی جنوب کرمان را در بخش های پاپ، کلاسیک 
و سنتی عنوان و تصریح کرد: 18 گروه موسیقی  به مدت چهار شب 
همزمان با سی و هفتمین جشنواره موسیقی فجر کشور در جیرفت 

به اجرای برنامه پرداختند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی جنوب کرمان هدف از برگزاری 
این جشنواره را معرفی موســیقی محلی و سنتی جنوب کرمان 
دانست و اظهار داشت: همچنین معرفی، حفظ و توجه به موسیقی 
ســنتی و محلی و تقویت فرهنگ های قومی به عنوان قسمتی از 
فرهنگ ملی برای جلوگیری از نفــوذ و تهاجم فرهنگ بیگانگان 
و تشویق و تاکید بر اهمیت آداب و رسوم ملی در راستای تحکیم 

وحدت و انسجام ملی از اهداف برگزاری این جشنواره است.
در پایان آیین اختتامیه دومین جشــنواره موسیقی فجر جنوب 
کرمان از گروه های موسیقی که در این چهار شب به اجرای برنامه 

پرداخته بودند با اهدای لوح سپاس تجلیل شد.

طرح بازسازی سینما نور کرمان 
در حال بررسی است

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمان گفت: 
طرحی از طرف حوزه هنری برای بازسازی سینما نور شهر کرمان به این 
اداره کل ارائه شده که توسط کارشناسان حوزه فنی در حال بررسی است.

فریدون فعالی افزود: سینما نور شهر کرمان در محور تاریخی قرار گرفته و 
برای بازسازی و ترمیم جداره های این بنا باید از مصالح بومی استفاده شود.

او تصریح کرد: طرح بازسازی ســینما نور کرمان باید با فضای میراثی و 
تاریخی پیرامون آن متناسب باشد.

سه میلیارد تومان برای مرمت خانه لطفیان کرمان هزینه می شود
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمان در 
رابطه با مرمت خانه لطفیان شهر کرمان تصریح کرد:مالکیت این بنا که از 
نظر تاریخی جزو آثار ارزشمند این شهر است، متعلق به یکی از شرکت های 

اقماری اداره راه و شهرسازی کرمان است.
او ادامه داد: مکاتبات لازم برای واگذاری این بنا به ســرمایه گذار بخش 

خصوصی انجام شده تا عملیات مرمت و بازسازی آن آغاز شود.
فعالی اظهار داشت:شرکت معدنی گل گهر سیرجان برای مرمت خانه 
لطفیان کرمان اعلام آمادگی کرده و اعتباری معادل سه میلیارد تومان نیز 

از طرف این شرکت در نظر گرفته شده است.
کلیپحفاریغیرمجازدرقلعهگنجساختگیاست

او با اشاره به انتشار کلیپی در رابطه به حفاری های غیرمجاز در شهرستان 
قلعه گنج گفت: این موضوع توسط کارشناسان باستان شناسی مورد 
بررسی قرار گرفت و مشخص شــد این کلیپ ساختگی است و چنین 

موضوعی صحت ندارد.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان کرمان افزود: 
منطقه و محوطه ای که مورد ادعای افراد در این کلیپ قرار دارد، ارزش 
تاریخی ندارد و برخی اشخاص با صحنه سازی و انتقال اشیای تاریخی 

درصدد تخریب این اداره کل بودند.
او با تاکید بر اینکه مطالب مطرح شده در این کلیپ کذب است تصریح کرد: 
تعقیب قانونی سازندگان و انتشار دهندگان این کلیپ ساختگی را از طریق 

پلیس فتا پیگیری می کنیم.

همهزواراربعینحسینی1401
بایددرقالبکاروانبهکربلابروند

اســتاندار کرمان تاکید کرد:افرادی که بــدون هماهنگی به مرز 
مهران مراجعه می کنند همه بازگشت داده می شوند. حتی یک نفر 
پراکنده به کربلا نرود و راهکار آن را پیدا کنید و امیدواریم کشور 

سختگیری لازم در این زمینه امسال داشته باشد.
علی زینی وند در جلســه ستاد اربعین حســینی استان کرمان با 
اشــاره به اینکه تعدادی از زائرین اربعین حسینی از طریق پرواز 
به کشور عراق می روند،تاکید کرد:باید از هم اکنون مذاکرات لازم 
در این زمینه صورت گیرد تا در ایام اربعین حســینی با بازار سیاه 

روبرو نشویم.
او بر لزوم اتخاذ تدابیر گوناگون در مواقع مختلف داشته باشید، ادامه 
داد: پیش بینی غیررسمی برای بازگشــت زوار نیز از سایر مرزها 
داشته باشیم و مرز شــلمچه مرز خروج زوار کرمانی است، شایان 
ذکر است که مرز مهران وضعیت بهتری دارد و زوار رغبت بیشتری 

دارند که از این مرز بروند اما ما باید سازماندهی کنیم.
زینی وند با اشاره به ساختار جدید ستاد اربعین اظهار کرد:اربعین 
حســینی از اهمیت خاصی برای مردم و نظام برخوردار اســت و 
کمیته ها باید جدی تر پای کار باشند و وظایف خود را انجام دهند.

او با بیان این مطلب که استان کرمان باید برجسته ترین استان در 
حوزه اربعین باشد، تصریح کرد: تا پایان فروردین ماه همه برآوردها 

و میزان اعزام ها مشخص شود.
او در هفته مقاومت شبه اربعین در استان کرمان داریم،اظهار کرد: 
باید موکب ها و زیرســاخت های اســتان ســازماندهی کنید و 

کمک های مردمی متمرکز باشد.
افزایش20درصدزوارایرانیدراربعین1401

مدیرکل امنیتی و انتظامی استانداری کرمان گفت: آخرین اعزام 
در ســال 97 که حدود 118 هزار نفر زائر در ایام اربعین به کشور 

عراق اعزام کردیم.
حمید شــمس الدینی با پیش بینی افزایش 20 درصدی زائران 
اربعین در سال آینده اظهار کرد: طبق این پیش بینی احتمالا ایران 
حدود 5 میلیون نفر در اربعین حســینی به کشور عراق زائر اعزام 
کند که از این تعداد حدود 145 هزار نفر آنها از استان کرمان باشد.
او گفت: پیش بینی می شود که60 درصد از اعزام زائران از طریق 

ناوگان حمل و نقل جاده ای انجام شود.

مدیرکل آموزش و پرورش کرمان از آغاز عملیات 
اجرایی ساخت مدرسه ابتدایی 6 کلاسه خیرساز 
روستای گلشهر امام رضا )ع( از توابع شهرستان 
رودبارجنوب با اعتباری بالغ بر یک میلیارد و 500 میلیون تومان 
خبر داد و گفت: بیش از 50 درصد مدارس در حال ساخت این استان 
خیرساز هستند.رضا رضایی در آیین آغاز عملیات اجرایی ساخت 
مدرسه ابتدایی 6 کلاسه خیرساز روستای گلشهر امام رضا )ع( از 
توابع شهرستان رودبارجنوب، ضمن تقدیر از خیر نیک اندیش آقای 
“عبدی مراد” به دلیل تامین منابع مالی ساخت این مدرسه، اقدامات 

خیرین مدرسه ساز را در استان کرمان ارزنده و قابل تقدیر دانست.
او تصریح کرد: آموزش و پرورش استان کرمان از مشارکت خیرین 
در مدرسه ساز و مدرسه یار در راستای تحقق شعار محوری “تحقق 

عدالت آموزشی و نصیب برابر آموزشی” استقبال می کند.
مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان از آغاز عملیات اجرایی 
هفت مجتمع بزرگ آموزشی به همت خیر خیراندیش “عطا 
احمدی” در شهر کرمان در قالب 172 کلاس درس خبر داد و گفت: 
عملیات اجرایی اردوگاه سپهبد شهید سلیمانی نیز در شهر کرمان 
با اعتبار تخصیص یافته اولیه طی ایام پایانی سال جاری در زمینی 
به مساحت 20 هکتار در محل هنرستان رضوان کرمان مشرف به 
کوه های صاحب الزمان )عج( آغاز خواهد شد.رضایی به اختصاص 
بودجه توسط وزیر به منظور بازسازی و مقاوم سازی مدارس آسیب 
دیده از سیل اخیر در مناطق جنوب کرمان اشاره کرد و گفت: 400 
کلاس درس نیز بر اساس مصوبه شورای آموزش و پرورش مناطق 
جنوبی که با حضور وزیر در منوجان برگزار شد، در این منطقه 
احداث خواهد شد.او ادامه داد: در شورای آموزش و پرورش با حضور 
وزیر در منوجان، استانداردسازی سیستم گرمایشی و سرمایشی 
400 کلاس درس مناطق جنوب استان کرمان نیز مصوب شد که 
بزودی اجرایی می شود.مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان 
همچنین به اختصاص هفت میلیارد تومان به هفت شهر جنوبی در 
سفر وزیر آموزش و پرورش به کرمان به منظور تجهیز هنرستان ها 
اشاره و تصریح کرد: وی در این نشست قول داد، هفت مجتمع بزرگ 

آموزشی در هفت شهر جنوبی کرمان احداث کند.

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده جنوب کرمان 
از خروج روزانه بیش از هزار کامیون حامل محصولات 
کشاورزی از جنوب استان خبرداد و گفت:حمل و 
بارگیری محصولات کشاورزی جنوب  کرمان با رشد 25 درصدی 
نسبت به سال قبل همراه است.مجتبی محمودی در دیدار با 
انجمن های شرکت های حمل ونقل کالای جنوب کرمان با اشاره 
به فصل حمل و نقل محصولات کشاورزی جنوب کرمان گفت:این 
فصل از دو جهت در جنوب کرمان دارای اهمیت است، از یک طرف 
تامین بخشی از نیاز بازار سبزی و صیفی کشور از جنوب کرمان 
و از طرفی کمک به قشر مولد و تولید کننده که همان کشاورزان 
هستند تا محصول و دسترنج این قشر بر روی زمین نماند که این 
دو مقوله از اهمیت بالایی برخوردار است.او افزود:با توجه به اینکه 
98 درصد ناوگان حمل و نقل محصولات کشاورزی جنوب استان 
غیر بومی است افزود :با تمام رایزنی های انجام شده و بستر سازی 
مناسب برای حضور ناوگان حمل محصولات در جنوب کرمان 
اهتمام شرکتهای حمل و نقل هم به رعایت قانون و تکریم رانندگان 
از اهمیت بالایی برخوردار است که در این زمینه به ویژه در این فصل 
تیم هایی متشکل از کارشناسان حمل و نقل و اداره کل ،شهرستانها 
و اداره حقوقی اداره کل ملزم به رصد نحوه برخورد و احقاق حقوق 
قانونی رانندگان در نظارت مستمر بر شرکتهای حمل و نقل جنوب 
استان کرمان شده اند.مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده جنوب 
کرمان با اشاره به فعال بودن 109 شرکت حمل و تقل کالا در جنوب 
کرمان افزود:شرکتهای حمل و نقل مستقر در پایانه بار و بصورت 
پراکنده در شهرستانهای جنوبی استان مکلف هستند با توجه به 
موارد قانونی در حوزه صدور بارنامه و تکریم رانندگان اقدام نمایند که 
با ارزیابی ماهانه روند حمل و نقل کالا به ویژه محصولات کشاورزی 
نظم بهتری به خود خواهد گرفت .او با اشاره به بارندگی های اخیر 
و تاخیر در برداشت محصولات و در نتیجه احساس نیاز بیشتر به 
ناوگان حمل و نقل گفت :در حال حاضر روزانه و با توجه به آمار سامانه 
صدور بارنامه از جنوب کرمان بیش از  1000 دستگاه کامیون خارج 
می شود که به همین میزان و با درصد بالاتری ورودی ناوگان حمل 
و نقل را به منطقه داریم که در این شرایط شاهد افزایش 25 درصدی 
ورود و خروج نسبت به سال گذشته را شاهد هستیم .محمودی با بیان 
اینکه مدیران عامل شرکتهای حمل و نقل جنوب استان کرمان که 
از شرکتهای فعال و با تجربه در حوزه حمل و نقل هستند خواست با 
توجه به حساسیت موضوع حمل و نقل محصولات کشاورزی به ویژه 
تره بار تمهیدات لازم را برای ساماندهی بهتر و رفع نواقص احتمالی 

رئیس شــبکه دامپزشــکی فهرج گفت: 
نزدیک به 2 هزار شتر در فهرج وجود دارد 
و دامپزشــکی اقدامات موثری در حفظ و 

افزایش این صنعت دامی انجام می دهد.
مهدی بماندشتی گفت: نزدیک به 2 هزار 
نفر شتر در شهرســتان فهرج وجود دارد 
و دامپزشکی شهرســتان فهرج اقدامات 
موثــری در حفظ و افزایــش این صنعت 
دامی در شهرستان و ارتباط بیشتر پرورش 
دهندگان شتر با دامپزشکی انجام می دهد.

او از برنامه سمپاشی دام و اماکن پرورش به منظور کنترل بیماری های انگلی شتر در 
آینده ای نزدیک خبر داد.

رئیس شبکه دامپزشکی شهرستان فهرج از اجرای برنامه های دامپزشکی ویژه پرورش 
دهندگان شتر در شهرستان خبر داد و گفت: در ابتدای ماه بهمن با برنامه ریزی انجام 
گرفته به همت شبکه دامپزشکی شهرســتان فهرج، یک دوره آموزشی ویژه پرورش 
دهندگان بخش نگین کویر در روستای دهنو آزادگان با حضور مدرس اداره دامپزشکی 
حجت الله جعفری کارشناس بهداشت و مدیریت بیماری های شتر برگزار شد که طی این 
دوره، مطالب جامع و کاملی از پرورش این دام و نیز بیماری های مهم شتر از جمله سورا، 

آبله شتری، لنفادنیت کازئوز، کیست های انگلی، هاری و غیره شرح داده شد.
به گفته او پیرو این برنامه نیز یک دوره بررسی بیماری با هدف مراقبت شتر های بیابانگرد 
نیز در دشت شورگز فهرج انجام پذیرفت و توصیه های بهداشتی و درمانی نیز به پرورش 

دهندگان ارائه داده شد.

نماینده مردم کرمان در مجلس خواستار 
ورود جدی دولت برای رفع مشــکل بی 

آبی در استان کرمان شد.
محمد مهــدی زاهدی اظهارداشــت: 
و  خشکســالی  بحــث  متأســفانه 
محدودیت های منابع آبی طی سال های 
اخیر در دولت های گذشته هیچ راهکار 
مناسبی نداشته است و روند برداشت اب 
از منابع زیر زمینی با وجود کمبود شدید 

بارندگی ادامه دارد.
او گفت: خشکسالی طی دهه های اخیر خسارتهای جبران ناپذیری به استان کرمان 
وارد کرده است و دولت سیزدهم باید به عنوان مهمترین چالش استان کرمان در این 

زمینه ورود جدی داشته باشد.
او مدیریت مصرف آب های موجود را بسیار مهم دانست و گفت: باید از هر گونه هدر 
رفت آب های روان در کرمان جلوگیری کرد و در مقابل طرح های انتقال آب به استان 

را با جدیت بیشتری پیگیری کرد.
زاهدی ادامه داد: یکی از طرح ها انتقال آب خلیج فارس جهت شرب برای شهرهای 
شمالی استان کرمان است که باید با اختصاص اعتبار لازم مشکلات پیش روی کرمان 

را کاهش داد.
او گفت: طی سالهای اخیر حتی برای تأمین آب شرب شهر کرمان نیز مشکل جدی 
داریم و در صورت عدم اجرای طرح انتقال آب خلیج فارس به شمال کرمان تابستان 

سال آینده با مشکل جدی داریم.

ــاره  ــا اش ــت ب ــس دانشــگاه جیرف رئی
بــه ظرفیتهــای بــالای تاریخــی حوزه 
فرهنگــی هلیــل گفــت: متاســفانه 
از ایــن داشــته هــا بــرای توســعه 
ــت. ــده اس ــتفاده نش ــگری اس گردش

حســین شــکفته اظهــار داشــت: 
کشــف  تاریخــی  محوطه هــای 
ــراف  ــه اط ــت از جمل ــده در جیرف ش
هلیــل رود و کنــار صنــدل یکــی 

از غنی تریــن و مهمتریــن محوطه هــای کشــف شــده در جهــان اســت و 
قدیمــی تریــن لوح هــای دســت نوشــت جهــان در ایــن منطقــه یافــت نشــده 
ــالای تاریخــی در حــوزه  ــا وجــود پتانســیل های ب اســت.او افزود:متأســفانه ب
فرهنگــی هلیــل رود امــا در عمــل اقــدام مناســبی بــرای توســعه گردشــگری 
در منطقــه اســتفاده نشــده و بایــد در ایــن زمینــه ســرمایه گــذاری گســترده 

ــود. ــام ش انج
او خواســتار احــداث فــوری مــوزه جیرفــت شــد و گفــت: داشــته های 
ــدام  ــوز اق ــا هن ــود ام ــداری ش ــت نگه ــد در جیرف ــی بای ــوزه تمدن ــن ح ای
مناســبی بــرای ســاخت مــوزه انجــام نشــده و محافظــت و نگهــداری از ایــن 

ــود. ــام ش ــتری انج ــت بیش ــا جدی ــم ب ــی ه ــای تاریخ محوطه ه
شــکفته ادامــه داد:برنامــه ریــزی و ایجــاد زیرســاخت بــرای توســعه 
گردشــگری و باســتان شناســی در جیرفــت اهمیــت بالایــی دارد کــه مــورد 

ــت. ــه اس ــرار نگرفت ــه ق توج

پرورش2هزارشتر
درفهرج

دولتبرایرفعمشکلبیآبی
درکرمانچارهاندیشیکند

گردشگریدرجیرفت
مغفولماندهاست

در جلسه روز گذشته ستاد تنظیم بازار به دستور رئیس جمهور مقرر شد ، قیمت کالاهای اساسی و 
مصرفی مردم تا پایان ماه مبارک رمضان هیچ تغییری نداشته باشد.

نجف پور رئیس انجمن حمایت از حقوق مصرف کنندگان در خصوص جلسه روز گذشته  ستاد تنظیم 
بازار گفت: علاوه بر بررسی قیمت کالاهای اساسی در این جلسه موضوع لوازم خانگی و افزایش قیمت آن 
نیز مطرح شد. متاسفانه در طول یک ماه اخیر برخی از تولیدکنندگان نسبت به افزایش قیمت کالاهای 
خود اقدام کرده بودند که در این جلسه تاکید شد هیچ مجوز افزایش قیمتی صادر نشده و اقدام این 

تولیدکنندگان مصداق گرانفروشی است.
وی افزود: قرار است از طریق واحدهای نظارتی عملکرد واحدهای تولیدی متخلف بررسی و اگر قیمت ها 

برگردانده نشود با آنها برخورد لازم صورت گیرد.
وی با تاکید بر اینکه باید تناقض میان قیمت مواد اولیه و قیمت تمام شــده کالا برطرف شود افزود: 
متاسفانه در واحدهای پتروشیمی ما شاهد افزایش قیمت هستیم که تولیدکننده مجبور است مواد اولیه 
را با قیمت بالا خریداری کند اما از آن طرف نمی تواند افزایش قیمتی را در محصولات خود اعمال کند.

دستوررییسجمهورمبنیبر
عدمتغییرکالاهایاساسیتارمضان

رئیس انجمن صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی با بیان اینکه تولید به اندازه کافی است و 
مردم نباید در خرید محصولات مورد نیاز خود نگران باشند، گفت: هیچ گونه افزایش قیمتی در 

محصولات شوینده تا پایان سال اعمال نخواهد شد.
بختیار علم بیگی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، با اشاره به اینکه براساس 
توافقات انجام شــده قیمت درب کارخانه بر روی تعدای از محصولات شوینده اجرایی می 
شود، گفت: در اکثر واحدهای تولیدی هنوز محصولات چند ماه گذشته با برچسب قیمت 
مصرف کننده وجود دارد که با اتمام عرضه آنها به بازار ، در محصولات تولید جدید برچسب 
درب کارخانه اجرایی می شود.وی با بیان اینکه تولید به اندازه کافی است و مردم نباید در خرید 
محصولات مورد نیاز خود نگران باشند، افزود: هیچ گونه افزایش قیمتی در محصولات شوینده 
تا پایان سال اعمال نخواهد شد. رئیس انجمن صنایع شوینده، آرایشی و بهداشتی تصریح کرد: 
در حال حاضر با نصب قیمت های درب کارخانه مواد شوینده گران تر نمی شود و قیمت ها 

همان قیمت های چند ماه گذشته است.

موادشویندهتاپایاناسفندماه
 دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور اظهار داشت: در حال حاضر بزرگترین مشکل واحدهای تولیدی، گراننمیشود

افزایش ناگهانی هزینه های سوخت است. واحد تولیدی که ظرف یک ماه 5 تا 6 میلیون تومان هزینه سوخت 
می داد، هزینه آن به 25 تا ۳0 میلیون تومان رسیده است.

صدیف بیک زاده در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در مورد مشکل قطعی گاز صنایع اظهار کرد: کمیته  
ویژه ای متشکل از وزارت نیرو، وزارت نفت و وزارت صمت تشکیل شده تا برنامه ریزی های لازم انجام شود 
و تعطیلی واحدهای تولیدی به خاطر مشکل گاز به حداقل برسد. اگر هم مجبور به تعطیلی شوند بتوانند از 

سوخت های مکمل استفاده کنند.
بیک زاده ادامه داد: الان حداقل قطعی را داریم؛ برای تصمیم گیری در مورد اینکه گاز چه واحدهایی می تواند 
قطع شود نباید بدون برنامه  ریزی وارد شد بلکه باید اولویت با واحدهایی باشد که کمترین تاثیر را در بازار و 

زندگی مردم دارند، در این مورد در کمیته تصمیم گیری می شود.
وی افزود: در حال حاضر بزرگترین مشکل واحدهای تولیدی، افزایش ناگهانی هزینه های سوخت است. واحد 
تولیدی که ظرف یک ماه 5 تا 6 میلیون تومان هزینه سوخت می داد، هزینه آن به 25 تا ۳0 میلیون تومان 
رسیده است. طبق مصوبه هیئت وزیران که مطابق قانون بودجه داده شده، مشکل افزایش قیمت از ابتدای 

سال بیشتر شده و در فصل گرما به اوج خود رسیده است.

هزینهسوختواحدهایتولیدی۵برابرشد

بیشاز۵0درصدمدارسدرحال
ساختکرمانخیرسازهستند

رشد2۵درصدحملمحصولات
کشاورزیجنوبکرماننسبت

بهسالگذشته

خبر
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بازار و بورساخبار شرکت هاخبر

حداقـل حقـوق و دسـتمزد سـال 1۴۰1 
بـرای کارمنـدان و کارگران با 29% رشـد 
از 3 میلیـون و پانصـد هـزار تومـان بـه ۴ 
میلیـون و پانصـد هـزار تومـان افزایـش 
یافت. حقوق بازنشسـتگان نیـز ۵میلیون 

تومـان در نظـر گرفته شـد.
تسـنیم،  خبرگـزاری  گـزارش  بـه 
رئیـس  حاجی بابایـی  حمیدرضـا 
بودجـه   1۴۰1 تلفیـق  کمیسـیون 
مجلـس شـورای اسـامی، بـا اشـاره بـه 
وضعیـت حقوق ها در سـال آینـده گفت: 
میـزان پایین تریـن حقـوق، ۵ میلیـون 
تومـان اسـت کـه ایـن عـدد )حداقـل 
پرداختـی( بـرای شـاغلین ۵ میلیـون 
و 6۰۰ هـزار تومـان و حداقـل حقـوق 
بـرای بازنشسـتگان ۵ میلیـون تومـان در 
نظـر گرفتـه شـده اسـت کـه نسـبت بـه 
سـال گذشـته 6۰ درصد افزایـش حقوق 
داشـتیم و بـر اسـاس مصوبه کمیسـیون 
دریافتـی  حداکثـر  بودجـه  تلفیـق 
کارمنـدان بایـد 7 برابـر حداقـل دریافتی 

. شـد با
وی افـزود: افـرادی کـه از ۵ میلیـون تـا 
1۵ میلیـون دریافتـی دارنـد، 1۰ درصـد 
مالیـات می پردازنـد، مـازاد 1۵ تـا 2۵ 
میلیـون تومـان نیـز 1۵ درصـد مالیـات 
می پردازنـد و مـازاد 2۵ میلیـون تومـان 
تـا سـقف 7 برابـر 2۰ درصـد مالیـات 

زنـد. می پردا
رئیس کمیسـیون تلفیـق بودجه بـا بیان 
اینکه بودجـه دولت افزایش پیـدا نکرده و 
بـار اضافی بـر دولت تحمیل نشـده اسـت 
تأکیـد کرد: در سـال 1۴۰1 و بـا مصوبات 
مـا حقـوق 1۰۰ و 2۰۰ میلیونـی دیگـر 

پرداخـت نخواهد شـد.
جزئیـات لایحـه بودجـه 1۴۰1 کـه از 
سـوی دولـت تحویـل مجلـس شـد، 
نشـان می داد کـه در سـال 1۴۰1 میزان 
دریافتـی افـراد بـه صـورت پلّکانـی از ۵ 
درصـد تـا 29 درصـد افزایـش خواهـد 
داشـت و بـه ایـن ترتیـب درصـد افزایش 
حقـوق برای تمـام افـراد یکسـان نخواهد 
بود. به ایـن ترتیـب حداقل و پایـه حقوق 
و دسـتمزد سـال 1۴۰1 بـرای کارمندان 
و کارگـران بـا 29% رشـد از 3 میلیـون و 
پانصد هـزار تومان بـه ۴ میلیـون و پانصد 
هزار تومـان افزایش می یافت کـه حالا در 
کمیسیون تلفیق تغیرات قابل توجهی در 

ایـن خصـوص اعمال شـده اسـت.
لازم بـه ذکـر اسـت، بـر اسـاس نصـاب 
افزایـش حقوق هـا در برنامـه دولـت 
)افزایـش حداقـل حقـوق بـه میـزان 29 
درصد(، مجموعه دریافتـی حقوق بگیران 
بخش خصوصـی برای افراد مجـرد )بدون 
سـابقه کار( از سـه میلیـون و هفتصـد 
هـزار تومـان در سـال جـاری بـه حـدود 
۴ میلیـون و نهصـد هـزار تومـان افزایش 

فـت. می یا

رییس اتاق اصنـاف تهران از سـازمان امور 
مالیاتـی خواسـت تا مهلـت اجـرای قانون 
پایانه هـای فروشـگاهی را بـرای همراهی 

بهتر فعـالان صنفی تمدیـد کند. 
بـه گـزارش ایرنـا، قاسـم نـوده فراهانـی 
صندوق هـای  موضـوع  در  افـزود: 
فروشـگاهی به آموزش و در صـدور پروانه 
های کسـب، به زمـان نیـاز داریـم چراکه 
صدور پروانـه صنفی نیازمند اخـذ گواهی 
نداشـتن بدهـی مالیاتـی اسـت کـه ایـن 
امکان در سـامانه مودیـان مالیاتی ممکن 

. نیسـت
نماینده وزیر صمت در هییت رییسـه اتاق 
اصناف ایـران خاطرنشـان کـرد: اصناف و 
سـایر مشـاغل تا پایـان بهمن مـاه جاری 
بایـد اطاعـات دسـتگاه های کارتخـوان 
و درگاه هـای پرداخـت را بـا کـد ملـی در 
سـامانه مودیان امـور مالیاتی کشـور ثبت 
کننـد تـا بـرای آن هـا پرونـده مالیاتـی 

تشـکیل و کـد مالیاتـی صادر شـود.
نـوده فراهانـی بـا تاکید بـر اینکـه اصناف 
همـراه سـازمان امـور مالیاتی هسـتند اما 
وظیفـه اخذ مالیات بـر عهده آنها نیسـت، 
اظهار داشـت: اصناف فرار مالیاتـی ندارند 
و پرونـده هـای مالیاتی خـود را ثبت کرده 
و بـرای پرداخت مالیـات به حقه مشـتاق 

. هستند
سـازمان امور مالیاتی 3۰ بهمـن را آخرین 
مهلـت بـرای ثبـت اطاعـات پایانه هـای 
فروشـگاهی و دسـتگاه های پسـت در 
سـامانه امـور مالیاتـی اعـام کرده اسـت.

بـه گفتـه رییـس دفتـر تنظیـم مقـررات 
سـازمان امـور مالیاتـی دسـتگاه هـای 
کارتخـوان شـامل مالیـات نمـی شـوند 
بلکه سـود حاصل از درآمد افراد مشـمول 
مالیـات می شـود و درگاه هـا و کارتخـوان 
هـا بـه عنـوان یـک ابـزار شـفاف بایـد در 
سـازمان امـور مالیاتـی بـه ثبـت برسـند.

اینترنت ایران بر اساس شاخص های جهانی، 2 وضعیت متفاوت دارد. 
توسعه ارتباطات سیار، رتبه 77 را در میان 140 کشور برایمان به ارمغان 
آورده، اما عقب ماندگی ها در حوزه توسعه اینترنت ثابت باعث شده رتبه 
141 را در میان 179 کشور جهان را داشته باشیم.به گزارش ایرنا، بر اساس 
آخرین داده ها در پایان دی امسال حدود 91 میلیون کاربر پهن باند سیار 
و کمتر از 11 میلیون مشترک پهن باند ثابت در کشور وجود دارد. با توجه 
به اینکه 90 درصد از خدمات بخش ثابت را اشتراک های خانگی تشکیل 
می دهد و فرض بر آن است که هر خانواده از یک مودم استفاده می کند، 
میانگین دسترسی خانوارهای ایرانی به پهن باند ثابت را حدود 40 درصد 
فرض می کنند.در آمارهای جهانی، میزان اشتراک به جمعیت کشورها 
سنجیده شده است. میانگین جهانی هم اکنون حدود 15 اشتراک به ازای 
هر 100 نفر است. در ایران با حدود 85 میلیون نفر جمعیت، این شاخص 

به 12.5 مشترک به ازای هر 100 نفر جمعیت می رسد.
 افغانستاندرانتهایلیستردهبندی

سرعتاینترنتقراردارد
چند روز قبل، خبری مبنی بر مقایسه سرعت اینترنت ایران و افغانستان 
منتشر شد. این خبر که وزیر ارتباطات اعلام کرد صحت ندارد، بر اساس 
رتبه بندی سایت جهانی، اسپیدتست منتشر شد.این خبر حاکی از این بود 
که اینترنت ایران و افغانستان در یک رتبه قرار دارند و این در حالی است 
که در آخرین آمار سایت اسپیدتست، اینترنت ایران در بخش سیار رتبه 
77 را دارد و افغانستان بر سکوی 1۳8 ایستاده است.در بخش ارتباطات 
ثابت که بارها وزیر ارتباطات نیز اعلام کرده که وضعیت مطلوب نیست، 
ایران در رتبه 141 قرار گرفته است و افغانستان در رتبه 179 و دیگر بعد از 
آن در این رده بندی کشوری وجود ندارد.متوسط سرعت اینترنت ثابت 
در دنیا 59.84 مگابیت بر ثانیه است و سرعت ایران 10.۳9 مگابیت بر 
ثانیه است. در حوزه اینترنت سیار، بر اساس شاخص های جهانی میانگین 
سرعت 29.62 مگابیت بر ثانیه است که در ایران ما میانگین سرعت 2۳.10 

مگابیت برثانیه را داریم.

سرعتاینترنتایران
پایینتراز76کشور

افغانستاندرانتهایلیست

حداقلحقوق
بازنشستگان

۵میلیونتومان

درخواستاصنافبرای
تعویقدراجرایقانون
پایانههایفروشگاهی

از ابتدای سال جاری تاکنون روزانه حدود ۸6.3 میلیون لیتر بنزین توزیع 
شده که در مقایسه با میزان 7۵ میلیون لیتری در سال گذشته، افزایش 
1۵.2 درصدی مصرف این فرآورده در کشور را نشان می دهد. این میزان با 
توجه به صعودی بودن روند توزیع مصرف بنزین در کشور و نزدیک شدن به 
ماه های پایانی سال، باز هم افزایش خواهد یافت که البته به محدودیت ها و 
ممنوعیت های وضع شده مرتبط با کرونا نیز بستگی خواهد داشت؛ اما اگر 
ممنوعیت های کم باشد، این عدد در تعطیات نوروزی به حداکثر مقدار 
می رسد.به گزارش ایسنا، پیش بینی می شود که تردد در تعطیات نوروزی 
امسال به مراتب از تعطیات نوروزی سال های قبل بیشتر باشد و پیش بینی 
می شود که مصرف بنزین در کشور بیشتر خواهد بود و روند مصرف بنزین 
نیز افزایشی است.در سال 1۴۰۰ در مقایسه با سال گذشته حدود 16 درصد 
افزایش مصرف داشتیم و پیش بینی ها حاکیست که نوروز امسال متفاوت 
با سال های قبل باشد و اگر محدودیت های کرونایی نداشته باشیم، مصرف 

بنزین در تعطیات نوروزی به روزانه بیش از 1۰۰ میلیون لیتر برسد.
کرامت ویس کرمی- مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
درباره تدابیر صورت گرفته برای این مهم اعام کرده است: برنامه ریزی ها را 
از ابتدای اسفندماه انجام می دهیم که برای سوخت رسانی در ایام تعطیات 
نوروزی آماده شویم. قطعا مصرف بنزین بالا خواهد رفت و برنامه ریزی 
برای ذخیره سازی مناسب در انبارهای کشور انجام شده است. مامورین و 
اکیپ های عملیاتی ما در کل کشور )در مناطق عملیاتی و حوزه ستادی( 
مراجعه  می کنند و مسیرهای مختلف را در کشور بررسی  می کنند، نواقص 
و کاستی ها را بررسی  و پیگیری کنند و برطرف کنند و ان شاءلله برای 
تعطیات نوروزی که شروع آن 2۵ اسفندماه است، آمادگی کامل داشته 
باشیم.طبق اعام ویس کرمی به وزارت نفت، بازدید از جایگاه های عرضه 
سوخت کشور طبق رویه سال های قبل انجام می شود. در سال گذشته 
محدودیت و ممنوعیت تردد بود، از ابتدای اسفند ماه برنامه ریزی برای 
اعزام اکیپ های عملیاتی و تیم های بازرسی به مناطق مختلف کشور را 
انجام می دهیم تا آمادگی کامل جایگاه ها را احراز کنند تا با توجه به افزایش 
تعداد سفرها، بتوانیم خدمات خوبی را در بحث سوخت رسانی در ایام نوروز 
پیش رو ارائه کنیم.پیش بینی افزایش مصرف بنزین احتمال واردات آن را 
بیشتر کرد؛ موضوعی که جلیل سالاری - مدیرعامل شرکت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی ایران با صراحت آن را تکذیب کرد و گفت: 
میانگین مصرف روزانه بنزین در شرایط فعلی ۸6 میلیون لیتر بوده و  اکنون 
ذخایر بنزین در شرایط مطلوبی است و نوروز سال 1۴۰1 واردکننده بنزین 

کروناهمجلوی
مصرفبنزینرانگرفت
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پرداخت تسهیات خرد بدون ضامن در حالی درگیر 
اما و اگرهاست که مردم کرمان برای اخذ این وام ها 

سرگردان بانک های استان شده اند.
 در شرایط اقتصادی کنونی تسهیات بانکی می تواند 
کمکی موثر برای حل مشکات اقتصادی مردم باشد 
اما دریافت تسهیات بانکی شرایط سخت و طاقت 
فرسایی دارد به گونه ای که برخی از افراد در نیمه راه 
عطای دریافت تسهیات را به لقایش می بخشند و 
ناامید از دریافت وام به دنبال راه چاره ای دیگر می روند.

البته دریافت تسهیات هم در صورتی می تواند 
کمک کننده باشد که نرخ سود و اقساط معقول و 
مناسبی داشته باشد و در نهایت منجر به حل مشکات 
اقتصادی افراد شود نه اینکه مشکلی به مشکات 
قبلی آنها اضافه شود.افراد برای دریافت تسهیات 
باید هفت خوان رستم را پشت سر بگذارند؛ یکی از این 
خوان ها، معرفی ضامن به بانک است که اخیرا رئیس 
جمهور دستور داده است تسهیات خرد بدون ضامن 
به مردم ارائه شود.حالا حدود یک ماه از صدور دستور 
رئیس جمهور مبنی بر پرداخت »تسهیات خرد بدون 
ضامن« به مردم می گذرد. بخشنامه مربوطه به بانک ها 
اباغ شده و طبق اعام مسئولان در گام اول شاغان، 
بازنشستگان، مستمری بگیران دستگاه های اجرایی، 
اعم از وزارتخانه ها، سازمان ها، شرکت های دولتی 
و نهادهای عمومی غیردولتی و شرکت های بزرگ 
بخش خصوصی که از شعب بانک های ذی ربط حقوق 
پرداخت می کنند، مشمول دریافت این تسهیات 
می شوند.البته متقاضیان باید شرایط لازم برای 
دریافت تسهیات بدون ضامن را داشته باشند؛ این 
تسهیات با ارائه گواهی کسر حقوق از طرف محل 
کار و در صورت داشتن رتبه اعتباری A، B و C به افراد 

پرداخت می شود.
مصائبدریافتتسهیلاتازبانکها

اسحاق محمدی شهروند کرمانی در این باره می گوید: 
بانک ها برای پرداخت وام چوب لای چرخ متقاضیان 
می گذارند. برای دریافت 1۰ میلیون وام دو ماه معطل 
شدم و آن قدر سنگ پیش پای من انداختند که 

قیدش را زدم.
زهرا بهرامی که بازنشسته آموزش و پرورش است اظهار 
کرد: برای دریافت وام بدون ضامن به بانک مراجعه 
کردم اما به من اعام شد که پرداخت این تسهیات 
بر اساس معدل حساب انجام می شود و باید سپرده 
داشته باشیم. ما با این حقوق ناچیز چگونه می توانیم 

سپرده داشته باشیم؟
ابراهیم عسکریان هم در خصوص تسهیات بدون 

ضامن چنین گفت: اعام شده حقوق بگیران می توانند 
بدون ضامن وام دریافت کنند. وقتی به بانک مراجعه 
کردم گفتند که باید میانگین حساب داشته باشید و 
چون میانگین حساب ندارم این وام به من تعلق نمی 
گیرد؛ من با حقوق 3 میلیون و ۵۰۰ تومان با خانواده 
هفت نفری چگونه می توانم پولم را در بانک سپرده 
کنم؟این شهروند کرمان ادامه داد: خیلی از مردم 
همین مشکل را دارند؛ کسانی که میانگین حساب 
ندارند نمی توانند وام بگیرند! مردم اگر مشکل نداشته 
باشند که درخواست وام نمی دهند.لیا قاسمی نیز 
در این خصوص اظهار کرد: بانک ها برای پرداخت 1۰ 
میلیون تومان تسهیات بسیار سخت گیری می کنند 
و باید یک جفت کفش آهنی داشته باشیم تا بتوانیم وام 
دریافت کنیم.او گفت: امثال بنده یک حقوق کارمندی 
ناچیز داریم و دنبال یک وام برای حل مشکات 
زندگیمان هستیم اما بانک ها آن قدر با سر ما می 

آورند که توبه کار می شویم.
برداشتهایاشتباهمردم

ازشرایطتسهیلاتبدونضامن
دبیر شورای هماهنگی بانک های استان کرمان در 
خصوص تسهیات بانکی بدون ضامن گفت: پیرو 
تاکید رئیس جمهور و وزیر اقتصاد مبنی بر تسهیلگری 
در بحث تسهیات خرد، یک اباغیه به بانک ها ارسال 
شده است که مردم تعبیرات متفاوتی از آن داشتند. 
برخی گمان می کنند که یک خط اعتباری برای 
تسهیات تا مرز 1۰۰ میلیون تومان بدون ضامن در 

نظر گرفته شده است که اینگونه نیست.
الله داد محمدی ادامه داد: اباغیه گفته شده در 
واقع یک دستورالعمل تسهیلگری برای پرداخت 
تسهیات تا مرز 1۰۰ میلیون تومان است. گام اول این 
دستورالعمل که در حال حاضر اباغ شده مربوط به 
شاغان، بازنشستگان، مستمری بگیران و کارکنان 
شرکت های بخش خصوصی است که حقوق آنها در 

بانک های مختلف پرداخت می شود.
او گفت: روال کار به این صورت بود که بر اساس ضوابط 
و تفاهم نامه هایی که بانک های عامل با دستگاه های 
دولتی و شرکت های خصوصی دارند، کارکنان واجد 
شرایط دریافت تسهیات به بانک ها معرفی می 
شدند. برای تسهیلگری این ضوابط، کارکنان واجد 
شرایط دریافت وام )دستگاه هایی که از بانک ها حقوق 
پرداخت می کنند( تا مرز ۵۰ میلیون تومان در صورتی 
که رتبه اعتباری »A، B و C« داشته باشند، می توانند 

تسهیات دریافت کنند.
محمدی یادآور شد: یک شرکت رتبه بندی و 
اعتبارسنجی مربوط به بانک مرکزی است که رتبه 
اعتباری هر فرد متناسب با نوع مراوداتی که با بانک ها 

داشته است را مشخص می کند.

شرایطپرداختوامبدونضامن
بهحقوقبگیران

دبیر شورای هماهنگی بانک های استان کرمان گفت: 
رتبه های »A، B و C« مربوط به شاغان و بازنشسته 
ها می توانند تا سقف ۵۰ میلیون تومان با گواهی کسر 
حقوق دستگاه مربوطه بدون نیاز به ضامن تسهیات 
را دریافت کنند. این افراد باید یک فقره چک به شکل 
ذمه ای به بانک ارائه کنند یعنی با ضمانت خود آن فرد 
و گواهی دستگاه مربوطه تسهیات گفته شده قابل 

پرداخت در بانک عامل است.
محمدی ادامه داد: معرفی ضامن فرآیند مشکل داری 
برای افراد کارمند بود به همین دلیل تسهیلگری انجام 
شد تا بانک های بتوانند بر اساس تعهدنامه ای که 
دستگاه برای برداشت از حقوق آن فرد صادر می کند و 

به شکل ذمه ای تسهیات را پرداخت کند.
دبیر شورای هماهنگی بانک های استان کرمان 
در خصوص ضوابط پرداخت این وام ها اظهار کرد: 
دستگاهی که طرف قراردادشان با یکی از بانک های 
عامل است متناسب با وضعیت کارکرد حساب 
هایشان، در طول سال بخشی از ضوابط پرداختی را به 
این مساله تخصیص می دادند. به این معنا که بخشی 
اعتبار مصوب می کردند و به شکل دوره ای به کارکنان 

شرکت ها یا دستگاه تسهیات پرداخت می کردند.
او ادامه داد: با تسهیلگری صورت گرفته دیگر نیاز 
نیست کارمند متقاضی دریافت تسهیات ضامن ارائه 
دهد در واقع با همان گواهی کسر از حقوق تا سقف 
1۰۰ میلیون تومان با اخذ چک و تا ۵۰ میلیون تومان 
بدون نیاز به چک البته با تعهد بازپرداخت از سوی 

دستگاه مربوطه می تواند تسهیات را دریافت کند.
محمدی در خصوص شرایط این تسهیلگری برای 
کارکنان بخش خصوصی گفت: کارکنان بخش 
خصوصی دارای رتبه »A« و »B« تا ۵۰ میلیون تومان 
با کسر حقوق و اخذ چک و تا سقف 1۰۰ میلیون 
تومان صرفا با معرفی یک ضامن می توانند تسهیات 

دریافت کنند.
او با اشاره به اینکه این اقدام یک ساده سازی در جهت 
پرداخت تسهیات است، افزود: نباید اینگونه تصور شود 
که کارمند هر دستگاهی بافاصله می تواند در بانک 
تسهیات دریافت کند. هر بانک با دستگاه مربوطه یک 
تفاهم نامه دارد که بر اساس آن در طول سال بخشی از 
کارکنان آن مجموعه می توانند از بانک ها تسهیات 
دریافت کنند.محمدی گفت: قبل از این مصوبه اگر 
آن افراد به عنوان کارمند معرفی می شدند بانک ها 
از فرد متقاضی اخذ ضامن می کردند اما بر اساس 
دستورالعمل جدید افراد واجد شرایط هر دستگاه که 

معرفی می شوند و نیاز به ضامن ندارند.
او اظهار کرد: به عنوان مثال بازنشستگان کشوری 

حقوقشان را از بانک صادرات دریافت می کنند. 
صندوق بازنشستگی کشوری تفاهم نامه ای با بانک 
صادرات دارد و مشخص است که چه تعداد از این افراد 
در چه قالب های باید تسهیات دریافت کنند. اگر 
تا قبل از این، بازنشسته مشمول دریافت تسهیات 
باید ضامن معرفی می کرده است الان دیگر نیاز به 
ضامن ندارند.محمدی ادامه داد: البته این مساله به 
معنای آن نیست که هر بازنشسته کشوری می تواند 
از بانک صادرات وام بدون ضامن درخواست کند. 
افرادی مشمولی که بر اساس تفاهم نامه از طرف 
صندوق بازنشستگی به بانک معرفی می شوند و 
تعهد بازپرداخت برای آنها انجام می شود، می توانند 

تسهیات بدون ضامن دریافت کنند.
تخلفاتبانکهاراگزارشدهید

او تاکید کرد: بانک ها برای این قبیل افراد به هیچ 
وجه حق مطالبه ضامن را ندارند و اگر افراد مشمول 
در این خصوص با مشکل مواجه شد می توانند موارد 
را گزارش بدهند تا با مدیر مربوطه تماس گرفته و 
پیگیری های لازم را انجام دهیم.محمدی بیان کرد: به 
طور قطع اگر گزارشی مبنی بر تمرد شعبات بانک ها از 
این ضوابط و دستورالعمل دریافت شود با قاطعیت فرد 
را به کمیته انضباطی بانک مرکزی ارجاع می دهیم و 

برخوردهای لازم صورت می گیرد.
او بیان کرد: افراد می توانند تخلفات در این زمینه را به 
سامانه بانک مرکزی، سامانه وزارت اقتصاد و شورای 
هماهنگی بانک های استان کرمان اعام کنند. این 
موارد بررسی شده و در صورت سهل انگاری از سوی 

بانک با قاطعیت برخورد انجام می شود.
محمدی با اشاره به اینکه شعبات بانکی استان کرمان 
در این زمینه توجیه هستند، افزود: باز هم تاکید 
می کنم که همه افراد شامل این مساله نمی شوند و 
متقاضیان نیاز به اخذ تعهدنامه بازپرداخت از دستگاه 
های مربوط دارند و این کار بر اساس تفاهم نامه میان 

بانک مربوطه و آن دستگاه انجام می شود.
دبیر شورای هماهنگی بانک های استان کرمان در 
خصوص گایه های مردم از پروسه سخت دریافت 
تسهیات اظهار کرد: تمامی کارهای اداری زحمت 
دارد و این روال طبیعی است.او بیش از ۸۵ درصد از 
تامین مالی مربوط به واحدها و بنگاه های اقتصادی و 
تسهیات دهی را به عهده بانک ها دانست و افزود: طی 
امسال حدود 2 هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان تسهیات 
قرض الحسنه ازدواج در استان کرمان پرداخت شده 
است.محمدی نقص در مدارک متقاضیان را یکی از 
دلایل طولانی شدن پروسه دریافت تسهیات بیان 
کرد: حجم ورودی پرونده های اعتباری به بانک ها 
بالاست و ما نمی گوییم تمامی کارهای ما 1۰۰ درصد 
درست و بدون ایراد است.او مانده تسهیات استان 
کرمان در حال حاضر را 6۰۰ هزار میلیارد اعام کرد 
و افزود: در زمینه پرداخت تسهیات نسبت به سال 

گذشته حدود ۴۰ درصد رشد داریم.
محمدی گفت: در طول سال حجم عظیمی تسهیات 
توسط بانک ها به متقاضیان پرداخت می شود و 
واحدهای عظیمی که ایجاد اشتغال و سرمایه گذاری 
می کنند طبعا از تسهیات بانک ها استفاده کرده اند.

حذف معرفی ضامن از مسیر دشوار دریافت تسهیات 
بانکی به معنای حذف یکی از موانع از سر راه مردم است 
و حالا باید دید در ادامه بانک ها برای اجرای این طرح 
چقدر همکاری می کنند و آیا می توانند رضایت خاطر 
مراجعه کنندگان را جلب کنند یا باز هم مانند گذشته 

شاهد ادامه گایه های مردم از بانک ها خواهیم بود.

 سرپرست محاکم کیفری 2 دادگستری کرمان 
گفت: بر اساس رای صادره از سوی شعبه 1۰1 
محاکم کیفری، سه پزشک که به اتهام تسبیب در 
قتل غیرعمدی در اثر عدم رعایت نظامات پزشکی 
محاکمه و محکوم شده اند، به جای رفتن به زندان 
به ارائه خدمات عمومی رایگان جایگزین حبس می 
پردازند. علی میرزابیگی در تشریح این خبر افزود: 
در پی اعام شکایت والدین یک نوزاد سه روزه از 
سه پزشک به دلیل کم کاری کادر درمان در حین 
زایمان، پرونده به صورت تخصصی مورد بررسی 

قرار گرفت.
او ادامه داد: پس از بررسی دقیق و اعام نظریه 

پزشکی قانونی مشخص شد فوت این نوزاد به دلیل 
نارسایی تنفس به دنبال ورود مایع آمنیوتیک در 
مجاری هوایی رخ داده و سه تن از پزشکان یاد شده 
در این رابطه به میزان 2۰ درصد، 12 درصد و هشت 

درصد در فوت این نوزاد مقصر شناخته شده اند.
او تصریح کرد: در ادامه متهم ردیف اول این پرونده 
به تحمل یک سال حبس تعزیری درجه پنج و 
متهمان ردیف دوم و سوم نیز هر کدام به 6 ماه 

حبس تعزیری درجه 6 محکوم شده اند.
او اظهار داشت: با توجه به وجود جهات تخفیف و 
رشته تخصصی محکوم علیهم )کسانی که به ضرر 
آنان حکم صادر شده( و اینکه اعمال مجازات حبس 

مانع از بهره مندی اقشار نیازمند جامعه به خدمات 
پزشکی ایشان بوده و  بزه ارتکابی نیز غیرعمد بوده 
است، لذا متهم ردیف اول به انجام 2۰۰ ساعت و 
متهمان ردیف دوم و سوم نیز به انجام 1۵۰ ساعت 
خدمات عمومی رایگان جایگزین از حبس محکوم 

شده اند.
سرپرست محاکم کیفری 2 کرمان ادامه داد: در 
این حکم همچنین تاکید شده با توجه به راه اندازی 
اردوگاه درمان اعتیاد ماده 16 کرامت سپاه ثارالله 
کرمان و به منظور کاهش دغدغه مددجویان و 
حمایت روحی و روانی از ایشان در دوران بازپروری 
مقرر شد محکوم علیهم نسبت به پذیرش و درمان 

بستگان نسبی و سببی مددجویان حاضر در این 
اردوگاه شامل مادر، خواهر، فرزند دختر  ایشان که 
نیازمند خدمات رشته زنان و زایمان هستند، اقدام 
کنند و این افراد از طریق معرفی معاونت اجتماعی 

سپاه ثارالله مورد درمان قرار خواهند گرفت.
میرزابیگی تاکید کرد: در صورت تخلف هر یک 
از محکوم علیهم از دستور دادگاه و با اعام قاضی 
مجری حکم برای بار اول یک چهارم به مجازات 
مورد حکم افزوده شده و در صورت تکرار، حکم 
دادگاه در بخش خدمات عمومی رایگان لغو و 
دستور اجرای باقیمانده مجازات در زندان صادر 

خواهد شد

 اسما محمودی| بازار

گزارش

دبیرشورایهماهنگیبانکهایاستان
کرماندرخصوصتسهیلاتبانکیبدون
ضامنگفت:پیروتاکیدرئیسجمهور
ووزیراقتصادمبنیبرتسهیلگریدر
بحثتسهیلاتخرد،یکابلاغیهبهبانک
هاارسالشدهاستکهمردمتعبیرات
متفاوتیازآنداشتند.

 بخشنامه ای که مردم را در بانک ها سرگردان کرد

تمهیدات قانونی احکام جایگزین حبس مانع زندان رفتن سه پزشک کرمانی شد

برداشتهایاشتباهمردمازشرایطتسهیلاتبدونضامن
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عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان 
پوشاک از رکود بی سابقه و افزایش ۴۰ درصدی قیمت پوشاک 
در بازار نوروزی خبر داد و با بیان اینکه پوشاک دیگر اولویت سبد 
خرید نوروز نیست، بر لزوم اتخاذ تدابیری برای تحریک تقاضا 

از جمله راه اندازی جریان خرید اعتباری پوشاک تاکید کرد.
مجید افتخاری در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: به طور سنتی 
بازار پوشاک در نیمه دوم سال از اهمیت بالاتری برخوردار است، 
چرا که فصل عوض می شود و مناسبت های بیشتری در نیمه 
دوم سال قرار دارد. بنابراین طبق روال هر سال بهمن ماه باید 

جزو پر رونق ترین ماه های سال باشد.

این در حالی است که به گفته وی در بهمن امسال شاهد رکود 
عجیب در سطح عمده فروشی هستیم که بی سابقه است و 
در سطح فروشگاهی نیز مطلقا رونقی مشاهده نمی شود. این 
وضعیت حتی در بهمن ماه سال 139۸ که کرونا آغاز شد، 
مشاهده نشده بود. در سال های قبل تولید کننده محصولات 
خود را عرضه می کرد، اما توزیع کننده به سختی عرضه می کرد، 
اما حالا حتی تولیدکننده هم نمی تواند کالای خود را بفروشد 
که در این وضعیت کل زنجیره قفل می شود. به طور کلی رکود 

در بهمن پیامدهای بسیاری خواهد داشت.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک 

وضعیت اقتصادی حاکم بر جامعه و کاهش قدرت خرید مردم 
را دلیل اصلی این وضعیت عنوان کرد و گفت: وقتی فروشگاه 
داران زمستان مناسبی نداشتند، سرمایه ای هم برای خرید 
کالای جدید برای شب عید ندارند. از طرف دیگر نگرانی از 
تعطیل شدن واحدهای صنفی در پی شیوع گونه جدید ویروس 
کرونا باعث شده چشم انداز مثبتی وجود نداشته باشد. بنابر 
این فروشگاه ها مانند شب های عید سال های گذشته از عمده 

فروشان خرید نمی کنند.
دستفروشیتبدیلبهبساطگستریشدهاست

در این میان به گفته وی در همین شرایط اقتصادی بد و نبود 

نظارت شرایط را پیچیده تر کرده است. برای مثال پدیده 
دستفروشی به بساط گستری و فروشگاه داری خیابانی تبدیل 
شده است و با وجود تعطیلی کرونایی و فشار اقتصاد سال 
جاری برای کسبه، رونق اقتصادی شب عید هم در اختیار 
بساط گسترانی قرار می گیرد که تعداد آنها به طرز چشمگیری 
افزایش پیدا کرده و مالیات،  اجاره و عوارض قانونی هم پرداخت 
نمی کنند.افتخاری افزود: علت اینکه از کلمه بساط گستر 
استفاده می کنم این است که دستفروش محصول را روی دست 
خود می گیرد، اما این پدیده در حال حاضر حالت فروشگاه پیدا 
کرده، در مجموعه آنها چند کارمند فعالیت می کند و حتی 

دستگاه نورپرداز دارند.
از طرف دیگر به گفته عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشندگان پوشاک عزم جدی برای مبارزه با قاچاق وجود 
ندارد. از تیرماه اعام شد با برندهای محرز قاچاق برخورد 

می شود و به مراکز تجاری نامه اباغ شد، اما این برندها همچنان 
مشغول فعالیت هستند.

کالای قاچاق با سیستم های رسمی حمل و نقل وارد می شود
وی با بیان اینکه از زمان ممنوعیت واردات پوشاک از سال 
1397، به جای تولید کننده، قاچاقچی بیشترین استفاده را 
برده، تصریح کرد: نوع قاچاق مکرر در حال تغییر است و به غیر 
از کالاهای فیک و کالاهای کیلویی که از بنگادش وارد می 
شد، می توان به قاچاق به صورت فروش اینترنتی از طریق خرید 
آسان از کشورهای همسایه اشاره کرد. در حال حاضر مصرف 
کنندگان می توانند از طریق برخی درگاه آناین به راحتی از 
کشورهای همسایه کالا بخرند و در فاصله زمانی کوتاهی با 
سیستم های رسمی حمل و نقل کشور آن را دریافت کنند. 
این روند نوع خرید بخشی از دهک های جامعه را تحت تاثیر 

قرار داده است.

دوقفلهشدنبازارپوشاکباگرانی

بعدازنابودیروستایدرآلوبهوسیلهمعدناینباربیمآلودگیآبسدجیرفتمیرود

مهمان ناخوانده »درآلو« صاحب خانه شد
هر

ع: م
منب

دهه ۸۰ که کلنگ معدن مس را زدند، اهالی »درآلو« 
فکر می کردند که نانشان در روغن افتاده است. بعد از 
دو دهه اما آب روستا رنگ عوض کرد و چراگاه ها پر از 
نخاله های معدنی شد. انفجارهای معدن حتی مسیر 
سفره  آب زیرزمینی را تغییر داد و نفوذ فلزات سنگین 
به زمین، چشمه آب شرب روستا را آلوده کرد. مهمان 
ناخوانده درآلو صاحب خانه شد و بعد هم دستور 
تخلیه ساکنان را صادر کردند؛ بدون اینکه محلی برای 
سکونت مردم در نظر بگیرند یا حتی خسارتشان را 
جبران کنند. حالا 12سال است که درآلویی ها، پاییز 
و زمستان اجاره نشین شهرهای اطراف اند و در فصل 
کاشت و برداشت محصول، ساکن روستای آلوده ای 

که حتی آب لوله کشی و برق و گاز هم ندارد.
مردمانی که قبا معاش شان از طریق دامداری بود 
مجبور به فروش دام هایشان و بعد هم مهاجرت شدند. 
آنها نیمی از سال اجاره نشین شهرهای اطراف اند، 
اما بهار و تابستان به درآلو برمی گردند تا به تنها 
شیوه ای که بلدند کسب درآمد کنند. صادق مائی، 
دهیار روستای درآلو است که به کرمان مهاجرت 
کرده است می گوید: »من برای پیگیری کارهای 
روستا ساکن کرمان شدم، اما بقیه اهالی سالی دو بار 
جابه جا می شوند. عموی من هم همین شرایط را دارد 
و پاییز و زمستان در حاشیه کرمان خانه ای را اجاره 
می کند و در فصل بهار به درآلو برمی گردد.« درآلو 
به دلیل آلودگی  منابع خاک و آب و هوا دیگر برای 
سکونت مناسب نیست. 12سال قبل دستور تخلیه 
روستاییان صادر شده و از همان سال نیز به همین 
بهانه هر درخواستی برای آب لوله کشی، برق و گاز 
روستاییان رد شده است. با وجود تمام این بی امکاناتی 
و آلودگی ها اما باز بهار و تابستان همه ساکنان به درآلو 
بر می گردند. »مردم درآمدشان از همین کشاورزی 
است. پدر من این ایام خانه نشین شده است، کاری 
غیر از کشاورزی بلد نیست. کل روستا وضعیتشان به 
همین شکل است. درآمد ما از همان محل باغ هایمان 
در فصل بهار و تابستان است و با همین هم خرج کرایه 

 خانه خورد و خوراکمان را می دهیم.«
چشمهروستاغیرقابلشربشد

روستاییان درآلو کوچ نشین شده اند. پاییز و زمستان 
در شهرهای اطراف خانه اجاره می کنند و بهار با 
شکوفه زدن درخت  ها به روستایی که حتی آب 
لوله کشی ندارد برمی گردند. این اواخر اما تنها منبع 

آب شربشان هم آلوده شد. »تمام آب شرب روستا 
از یک چشمه تامین می شود که بعد از نمونه گیری 
اداره بهداشت مشخص شد که فعالیت معدن همان 
را هم آلوده کرده است. اداره بهداشت که اعام کرد 
آب چشمه غیر قابل شرب است، دو کیلومتر بالاتر 
از چشمه برای ما لوله بردند تا از آنجا آبمان را تامین 
کنیم.« دستور تخلیه روستا صادر شده اما دهیار 
امیدش را از دست نداده و می خواهد برای مردم 
آب لوله کشی و برق ببرد؛ پیگیری  که برای پرونده 
خواهرزاده خود نیز با همان سماجت انجام داده است.

خواهرزادهامزیرسنگهایمعدنی
جانباخت

دهیار درآلو خواهرزاده اش را در انفجارات معدن از 
دست داده است. مهر 99 کارگران معدن در حال 
تخلیه بار بودند که ناگهان قطعه سنگی از ارتفاع به 
پایین دره رها شد و بر روی تعدادی از کشاورزان که 
در حال برداشت گردو بودند، سقوط کرد. علیرضا 
سوم دبستان بود و هنوز 9 سال نداشت که سقوط 
سنگ هنگام تخلیه بار جانش را گرفت. علیرضا در دم 
جان باخت و مادربزرگش راهی بیمارستان شد. مادر 
دهیار زنده ماند اما لگنش عمل شده و توان حرکت 
ندارد. همان زمان او پیگیر این پرونده شد و از معدن 
شکایت کرد اما بعد از یکسال هنوز حکمی صادر 
نشده است. دهیار درآلو می گوید: »صنایع ملی مس 
در همه جا نفوذ دارد. یک سال گذشته اما نه غرامتی 
پرداخت شده و نه حتی حکمی مبنی بر مقصر بودن 

شرکت معدنی صادر شده است.«
انفجارهای معدن مسیر سفره های زیرزمینی را هم 
عوض کرده است. »کتوک طهری« پیش تر ۵۰۰ 
درخت گردو داشت که حالا همگی خشک شده اند. 
انفجارها به غیر از تغییر مسیر سفره های زیرزمینی و 
شکستن شاخه های درختان، خانه های روستاییان 
را که همگی از بلوک و سیمان اند، را هم در معرض 
تخریب قرار داده و پایه هایشان را سست کرده است. او 
می گوید:  »همین پارسال انفجار معدن، سنگ ها را تا 
پای خانه هایمان آورد. خانه های روستا قدیمی است 
و همگی از سکونت در آنها می ترسیم اما چاره ای 

هم نداریم.«
زمینهارامفتخریدند

با اینکه دستور تخلیه 12سال قبل صادر شده اما هنوز 
ساکنان روستای درآلو حاضر به تخلیه نشده اند. کرم 
مائی، عضو شورای حل اختاف روستا می گوید ریشه 
این مقاومت در قیمت هایی است که کارشناسان برای 
خرید باغ و ملک این افراد پیشنهاد کردند: »تعداد 

کمی از مردم اماکشان را سال ۸9 فروختند اما 
مابقی زمین ها مانده است و کارشناسان بدون اینکه 
فراخوانی بدهند یا نظرات مالک ها را بگیرند، قیمتی 
برای اماک و درختان مشخص کردند. این قیمت 
حتی از قیمتی که سال ۸9 خودشان مشخص کرده 
بودند هم کمتر است. فرضا اگر با 1۰میلیون تومان 
درخت گردوی 1۵ ساله را می خریدند ، حالا قیمت 
2میلیون تومان را مشخص کرده اند.« نرخ خرید هر 
حبه زمین کشاورزی روستای درآلو نیز 3۰ تا ۴۰ 
میلیون تومان در نظر گرفته شده است، قیمتی که 
حدود یک دهم زمین های مشابه روستاهای اطراف 
است. »قیمتی که مشخص کردند برای کشاورزان 
به صرفه نیست. این افراد این زمین را بفروشند، کجا 
بروند؟ روستانشینان اینجا خرده مالک اند و با این 
قیمت حتی نمی توانند در خراب آبادها زمین بخرند 

و ساکن شوند.«
سرمشکبهمسآلودهشد

آلایندگی معدن درآلو در حال گسترده شدن است؛ 
از سال گذشته تاکنون دو بار خطر آلودگی رودخانه 
سرمشک به آلایندگی های این معدن رسانه ای شده 
است. این رودخانه در ادامه به سد جیرفت می ریزد 
و آب شرب چندین شهرستان را تحت الشعاع قرار 
می دهد. بار اول اردیبهشت سال 99بود که مرجان 
شاکری،  مدیر کل محیط زیست استان کرمان گفت: 
»آلودگی آب منطقه درآلو رابر مقطعی است و با آب 
شدن برف ها بیشتر می شود. این آلودگی ناشی از 
روان آب هایی است که از روی رسوبات معدن وارد آب 
می شود. چندین بار مردم منطقه شکایت کرده اند و 
این مساله مورد بررسی است.« این آلودگی پارسال 
به رودخانه سرمشک نرسید اما تصاویری که به تازگی 
از رودخانه سرمشک گرفته شده گویای این مسئله 
است که آب سرریز از فعالیت معدن در آلو به رودخانه 
سرمشک حاوی فلزات سنگین است. مرجان شاکری 
حالا به »پیام ما« می گوید: »در آخرین بازدیدی 
که همکاران ما داشتند سدهای پیشگیرانه ای برای 
جلوگیری از ورود این سرریز به رودخانه زده شد. 
البته نمونه برداری به تازگی انجام شده و هنوز نتیجه 
آن نیامده است اما شواهد ما نشان می دهد که این آب 

حاوی مس است.«
پروندهدوسالهمعدنمسدرآلودردادسرا

به گفته شاکری معدن مس درآلو دو سال است که به 
علت آلودگی ها و نداشتن مجوز محیط زیستی پرونده 
مفتوحی در دادسرا دارد. او درباره دو شکایت محیط 
زیست از این معدن توضیح می دهد: »این معدن بدون 

مجوز محیط زیست، مجوز بهره برداری گرفته است. 
حتی کارخانه فرآوری که در کنار این معدن در حال 
احداث است، طرح ارزیابی اش نیاز به اصاحیه داشته 
و ایراداتی از آن گرفته شده که حتی برای اصاحیه 
مراجعه نکردند. برای همین هم این واحد از نظر 
ما به طور کلی فاقد مجوز است. شکایت دوم ما هم 
مربوط به آلودگی هایی بوده که این معدن در منطقه 
ایجاد کرده است. البته بعد از دو سال هنوز نتیجه ای 
حاصل نشده است و ما هر از گاهی با توجه به تکرار 
این آلودگی ها شکایت هایی را به دادگاه می فرستیم و 

اخطاریه می دهیم.«
به گفته شاکری حجم تخریب در درآلو فوق العاده 
بالاست و باید مشخص شود که با چه قانونی سازمان 
صنعت، معدن و تجارت بدون مجوز محیط زیست به 
این معدن مجوز بهره برداری داده است. »براساس 
ماده ۴6 قانون توزیع عادلانه آب، حفظ کیفیت منابع 
آبی به محیط زیست واگذار شده است اما چرا و به چه 
علت واحدی که مجوز محیط زیست ندارد بقیه ارکان 

دولت برایش مجوز صادر می کنند؟«
برایمجوزصرفاازمنابعطبیعیاستعلامشد

بررسی های »پیام ما« نشان می دهد که سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان کرمان صرفا با 
یک استعام از منابع طبیعی به معدن مس درآلو 
مجوز بهره برداری داده است. این در حالی است 
که طبق ماده ۵ ضوابط محیط زیستی فعالیت های 
معدنی که در سال ۸۴ به تصویب هیات وزیران 
نجام  نه بهره برداری و ا رسیده است، صدور پروا
فعالیت معدنی در ردیف معادن فلزی منوط به 
رزیابی آثار محیط زیستی  ئه گزارش ا را تهیه و ا
است. مهدی باصره، معاون معدنی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت کرمان اما مدعی است که در دهه 
ز محیط زیست مجوزی گرفته  ۸۰ طبق روال ا
نشده است. به گفته باصره پروانه اکتشاف و گواهی 
کشف این معدن مربوط به سال 7۸ است و پروانه 
بهره برداری این معدن نیز در سال ۸1 صادر شده 
است. باصره در پاسخ به این پرسش که مسئولیت 
تبعات صدور این مجوز معدنی با کدام سازمان است،  
می گوید:»شرکت صنایع ملی مس ایران بزرگترین 
و پرسودترین بنگاه اقتصادی است که بیشترین 
محدوده های معدنی را در اختیار دارد و این شرکت 
مجموعه حقوقی دارد که پاسخگوی این امر هستند. 
موضوعی که به سازمان صمت )صنعت، معدن و 
تجارت( بر می گردد صدور مجوز بهره برداری است 

که در چارچوب قوانین انجام شده.«

پیام ما
گزارش 

انفجارهایمعدنمسیرسفرههایزیرزمینی
راهمعوضکردهاست.»کتوکطهری«
پیشتر۵00درختگردوداشتکهحالاهمگی
خشکشدهاند.انفجارهابهغیرازتغییرمسیر
سفرههایزیرزمینیوشکستنشاخههای
درختان،خانههایروستاییانراکههمگی
ازبلوکوسیماناند،راهمدرمعرضتخریب
قراردادهوپایههایشانراسستکردهاست.
اومیگوید:»همینپارسالانفجارمعدن،
سنگهاراتاپایخانههایمانآورد.خانههای
روستاقدیمیاستوهمگیازسکونتدرآنها
میترسیماماچارهایهمنداریم.«

عضوهیاتمدیرهاتحادیهپوشاک:پوشاکدیگردراولویتخریدشبعیدنیست



روزنامهاجتماعی،فرهنگی،سیاسی،اقتصادیاستانکرمان
صاحبامتیاز:موسسهمطبوعاتیپیامآوران

مدیرمسئول:روحاللهخدیشی
زیرنظرشوراینویسندگان

نشانیکرمان:خیابانشهیدبهشتی،کوچهشماره10،نبششرقی2
نشانیجیرفت:خیابانمسجدجامعکوچهبنبستنرسیدهبیمهمرکزیایران

اولینساختمان،سمتچپطبقهاول

جیرفت:034-43213684-8509131488684
تلفنخانهکرمان:034-32487477

ایمیلتحریریه:
kaghazevatan@gmail.com

ایمیلسازمانآگهیها:
kaghazevatan.adv@gmail.com

مدیراجرایی:حمیدباقری
مدیرداخلی:سمیهخدیشی
گرافیک:فاطمهخواجویی
صفحهآرایی:نداصفاریان

خبر:محمدساردویی
عکس:یاسرخدیشی

روابطعمومی:شیواکرمی
بازرگانی:زهرهفرسنگی

توزیع:اصغرصانعی
حسابدار:فاطمهسلیمانی

نمایندهروزنامهدرعنبرآباد:ارشادپگاه

نظراتنویسندگاندیدگاهشخصیآنانبودهولزومادیدگاهروزنامهنیست.

1178 پیاپــی شــماره    چهــارم ســال     1400 بهمــن 28 پنجشــنبه 

پیش چاپ و چاپ: مهدوی)03432134838(

نمابر: 034-32448511

مارادنبالکنید

روزنامه اقتصادی استان کرمان

  شور زندگی

نویسنده: ایروینگ استون
ترجمه: مارینا بنیاتیان

انتشارات: نشانه
کتاب شور زندگی – داستان پرماجرای زندگی ون گوگ، نقاش 

هلندی است.در واقع این کتاب بیوگرافی ونسان ون  گوگ در قالب 
داستانی کاسیک است

زندگی نامه ونسان ون گوگ، شاید یکی از تلخ ترین و ماندگارترین 
زندگی نامه هایی باشد که می توانید در طول زندگی خود بخوانید. 

یک کتاب تلخ، اما به اعتقاد من بسیار زیبا.

فراخوان»هفتمینجشنوارهملی
دانشجوییهکاتوم«منتشرشد.

مهلت: 2 اسفند 1400
بدینوسیله دبیرخانه هفتمین جشنواره ملی دانشجویی هکاتوم 

آماده دریافت آثار متقاضیان در بخش های »رقابتی« میباشد که 
شامل موارد زیر میگردد:

الف( فیلم: 1.»فیلم داستانی« 2.»فیلم مستند« ۳.»فیلم تجربی 
و ویدیو آرت«

ب( عکس: 1.»عکس پرتره«  2.»عکس تبلیغاتی« ۳.آزاد
ج( گرافیک و انیمیشن دیجیتالی

مرغحقجنوبی
مشخصات ظاهری: این پرنده، 21 سانتیمتر طول دارد و بسیار شبیه مرغ 
حق است، با این تفاوت که روتنه شنی خاکستری روشن، بدون خال های سفید روی تاج یا 

پشت گردن و زیر تنه خاکستری با رگه های نازک سیاه است. حلقه ی دور چشم زرد پاها از 
پرهای خاکستری شنی با لکه های ریزتیره پوشیده شده است. پرنده ی جوان با زیر تنه ای 

کاما خط دار )برخاف پرنده ی بالغ و پرنده ی جوان مرغ حق( دیده می شود. شب زی بوده 
صدایش بهترین ویژ گی شناسایی این پرنده است.

صدا: صدای این پرنده آرام و فریادش تا فاصله ی کوتاهی شنیده میشود. پرنده ی نر در قلمرو 
خود، صدایی سبک و با نوسان، شبیه »ووو« یا »اووو-اووو-اووو« از این پرنده شنیده می شود.
زیستگاه: این پرنده در مناطق نیمه بیابانی، باغ های درون شهرها و نخلستان ها به سر برده 
و در سوراخ درختان آشیانه می سازد.در ایران، در زیستگاه های مناسب در جنوب تا جنوب 

شرقی فراوان دیده می شود.
حفاظت: چنین به نظر می رسد که جلوگیری از تخریب مناطق زیستگاهی این پرنده،خصوصا 

جلوگیری ا زقطع درختان قدیمی و نخلستان ها، برای حفاظتش کافی باشد./گروه کویرها و 
بیابان ها ایران

کتاب

فراخوان

زیستمند

ارز دیچیتال

اینفوگرافیکخبر

عکس نوشت

دادسـتان عمومی و انقاب مرکز استان 
کرمـان گفت: راسـتی آزمایـی اقدامات 
مدیـران در حـوزه حمایـت از اراضـی 
دولتی و ملی و نیز برخورد بـا دلالان در 

دسـتور کار قرار دارد.
 دادخـدا سـالاری در جریـان بازدیـد از 
تخریـب هـای انجـام شـده از تصرفات 
غیرقانونـی اراضی ملـی و تغییر کاربری 
های غیرقانونـی اراضی اطراف شـهرک 
صنعتی سـدید افزود: دادسـرای کرمان 
بـا توجه به اهمیـت فضای سـبز و نقش 
کشـاورزی در تحقق اقتصـاد مقاومتی، 
لـزوم جلوگیـری از تغییـر کاربـری 
اراضی و برخـورد با دلالان حـوزه زمین 
و مسـکن کـه بـه دنبـال سـودجویی و 

کسـب منافـع غیرقانونـی هسـتند، به 
موضوع حراسـت از اراضی ملی و دولتی 

بصـورت ویـژه ورود کرده اسـت.
 وی اظهـار داشـت: بـا توجـه بـه واقـع 
شـدن اراضـی کشـاورزی در حریـم 
شـهر کرمان و ارزش بالای ایـن اراضی، 
متاسـفانه دلالان حوزه زمین و مسـکن 
بـه ایـن بخـش هجـوم آورده و بصورت 
شـبانه اقـدام بـه حصارکشـی و قطعـه 
بنـدی ایـن اراضـی مـی کننـد کـه در 
راسـتای برخـورد بـا ایـن اقدامـات، 
بصـورت میدانـی از بخشـی از اراضـی 
کشـاورزی کـه اخیـرا تخریـب شـده، 

بازدیـد شـد.
وی تاکید کـرد: متاسـفانه بخش عمده 

ای از تصـرف اراضـی دولتـی و ملـی به 
دلیل کم توجهی دسـتگاه هـای متولی 
در حراسـت از این اراضی انجام شده که 
باید با تخلفات این حـوزه در قالب ترک 
فعـل برخـورد شـود و راسـتی آزمایـی 
اقدامـات دسـتگاه هـا در این حـوزه نیز 
از برنامـه های جدیـد و جدی دسـتگاه 
قضایی استان کرمان به شـمار می رود.

مدعی العموم در اسـتان کرمان تصریح 
کـرد: دسـتگاه هـای متولـی از جملـه 
شـهرداری، محیـط زیسـت، جهـاد 
کشـاورزی و  غیـره باید با اشـراف کامل 
بر اهمیت فضای سـبز و محیط زیست، 
بر موضوع حفـظ کاربـری اراضی توجه 
لازم را داشـته باشـند و هرگونـه تغییـر 
غیرقانونـی کاربـری اراضـی را در قالب 
پرونـده هـای مسـتند بـه دادسـرای 

کرمـان اعـام کنند.
سـالاری با اشـاره به اینکه اراضی ملی 
و دولتـی بویـژه اراضـی کشـاورزی از 
مصادیق بیـت المال هسـتند، تصریح 
کرد: حراسـت از فضـای سـبز وظیفه 
ای همگانـی اسـت و بنـا بـه تاکیدات 
ریاسـت قوه قضاییه؛ دسـتگاه قضایی 
برنامـه هـای ایـن حـوزه را بـا جدیت 

دنبال می کند. 

رویشساختمان
درباغهایقم

شهر قم که در گذشته نقطه سرسبزی در میان کویر به 
شمار می رفته و در کتب تاریخی مختلف به باغ های 
انبوه آن اشاره شده، رفته رفته به سمت بیابانی شدن 
پیش میرود. در سالهای اخیر، به بهانه های مختلف 

توسعه شهری، کم آبی و... بسیاری از باغ ها و سطوح زیر 
کشت خشک شده و فورا تغییر کاربری پیدا کرده اند تا 
ارزش افزوده چند برابری پیدا کنند. امروزه از باغ بزرگ 
ملی در مرکز شهر و باغ بزرگ سالاریه جز تعداد اندکی 

درخت چیزی باقی نمانده است./تسنیم

عکس:تسنیم

سنا
: ای

بع
من

دادستان کرمان: راستی آزمایی اقدامات مدیران 
در حمایت از اراضی دولتی و ملی در دستور کار است

انتخابشرکتفولادسیرجانایرانیان
بهعنوانیکیازواحدهایبرگزیدهملیفلزی

برگزاریاولینجشنواره
تخممرغهایرنگیدررفسنجان

خبر

به گزارش روابط عمومی شـرکت فولاد سـیرجان ایرانیان نوزدهمین جشـنواره "تولید 
ملـی افتخار ملی"، در سـالن خلیـج فارس نمایشـگاه بین المللـی تهران با حضـور وزیر 
محتـرم صنعت،معدن و تجـارت، دادسـتان کل کشـور و بعضـی از مقامات  کشـوری و 
مدیران بخش خصوصی  توسـط خانـه صنعت و معـدن ایران کـه زیر مجموعـه وزارت 

صنعت و معـدن و تجارت اسـت برگـزار گردید.
 در این همایش شـرکت فولاد سـیرجان ایرانیـان با  نظر هیئـت داوران به عنـوان واحد 
برگزیده ملی انتخاب شـده و  مدیر محترم امور مالی  به نمایندگـی از مدیرعامل محترم 

شـرکت جایزه و تندیـس را دریافت نمود.

شـهردار رفسـنجان گفـت: اولیـن جشـنواره تخم مرغ هـای رنگـی رفسـنجان بـا 
مشـارکت معاونـت هنـری و اداره سـیما و منظـر شـهرداری برگـزار می شـود.

مجید کهنوجـی گفت:نخسـتین جشـنواره تخم مرغ هـای رنگی در رفسـنجان در 
آسـتانه نـوروز با هـدف ایجـاد شـور و نشـاط و آماده کـردن فضـای شـهری برای 

سـال جدید برگـزار می شـود.
او هـدف از برگـزاری ایـن جشـنواره را اسـتفاده از ظرفیت هـای هنری رفسـنجان 
عنوان کـرد و می گوید: بـا بهـره گیـری از ظرفیت های موجـود می توان بـه بهبود 
فضا هـای شـهری امیـدوار بـود و بـه نتایـج ثمربخش بـا مشـارکت هنرمنـدان در 

زیباسـازی شـهر دسـت یافت.
بـه گفتـه شـهردار رفسـنجان جشـنواره تخـم مرغ هـای رنگـی نـوروزی در یکـی 
از پارک هـا اجـرا و المان هـا در مناطـق مختلـف شـهر رفسـنجان نصب می شـود.

او مـی گوید:حضـور تمامـی داوطلبان و هنرمندان رشـته های تجسـمی )نقاشـی، 
گرافیـک، تصویرسـازی، مجسـمه سـازی و غیـره( در اولیـن جشـنواره تخـم 

مرغ هـای رنگـی نـوروزی 1۴۰1 مانعـی نـدارد.
کهنوجـی گفت:متقاضیـان می تواننـد برای ثبت نـام در این جشـنواره بـا مراجعه 
به سـامانه نظام جامع پیشـنهادات به نشـانی snp.rafsanjan.ir )بخش فراخوان( 

نسـبت به درج مشـخصات و ارسـال آثار اقدام کنند.

آگهی استخدام در استان کرمان

موقعیتشغلی:
کارگرفنی

جنسیت:آقا
نوعقرارداد:تماموقت
سابقهکار:مهمنیست

تسهیلاتومزایا
حقوقادارهکار

اطلاعاتتماس
موبایل09131987119

موقعیتشغلی:بازاریابوویزیتور
جنسیت:آقا

نوعقرارداد:تماموقت
دارایسابقهکار

شرایطاحراز
مدرکتحصیلی:حداقلدیپلم

2سالسابقهکار
ظاهرآراسته

خوشبرخوردوخوشکلام
ساکنشهرکرمانیاسیرجان

محلکار:استانکرمان،شهرکرمان
متقاضیانواجدشرایطرزومهخودراازطریقسیستمارسال
رزومه»ای-استخدام«ارسالنمایند.

موقعیتشغلی:سرپرستدستگاهنظارت
جنسیت:آقا

نوعقرارداد:تماموقت
دارایسابقهکار

شرایطاحراز
تحصیلات:حداقلمدرکتحصیلیلیسانسعمران

محلکار:سایتفولادبوتیا)کرمان(
نقشهبرداریوسیویلپروژهاحداثکارخانهکنسانترهبوتیا
اطلاعاتتماس
تلفن021263۵020۵
info@fartakinnovation.com ایمیل

استخدام پژوهش و نوآوری استخدام پارس سهند رادیاتوراستخدام فرهان افراز
فرتاک ایرانیان

خبر

شـرکت  عمومـی  روابـط  گـزارش  بـه 
شـهرکهای صنعتی کرمان مهدی سلطانی 
راد سرپرسـت بـه همـراه معـاون منابـع 
انسـانی و پشـتیبانی ومدیر حقوقی و مدیر 
شـهرکها و نواحـی صنعتـی حـوزه جنـوب 
اسـتان از زیرسـاخت هـای ایجاد شـده در 
شـهرکهای صنعتی جیرفـت 1 و 2 و ناحیه 
صنعتـی عنبرآبـاد در راسـتای مقابلـه بـا 

سـیل بازدیـد کردنـد .
در جریـان ایـن بازدیـد او ضمـن دیـدار 
بـا دکتـر اعظمـی نماینـده مـردم شـریف 
شهرسـتان های جیرفت و عنبرآباد  عنوان 
نمود بـا توجه بـه جاری شـدن سـیل اخیر 

در شهرسـتان هـای جنوبـی اسـتان، از 
آنجائیکه زیرسـاخت های لازم برای مقابله 
با سـیل پیـش بینـی و اجـرا شـده بـود به 
هیچ کدام از شـهرک ها و نواحـی صنعتی و 
واحدهای تولیدی مسـتقر در این شـهرکها 

و نواحـی صنعتـی آسـیبی وارد نگردیـد 
در ادامـه مهـدی سـلطانی راد در جمـع 
اعضـای هیئـت مدیـره شـرکت خدماتـی 
شـهرک صنعتـی جیرفـت 2  حاضـر واز 
نزدیـک بـا اقدامات صـورت گرفته توسـط 
شـرکت خدماتـی  آشـنا و درخصـوص 
مسـائل و مشـکات آنها به بحث و بررسـی 

پرداخـت .

از هفته آینده ارز صادرات خشکبار با واردات موبایل بالای سیصد دلار، 
شامل کل برند آیفون و سری های N و S و Z سامسونگ، تهاتر خواهد شد.
به گزارش ایسنا، انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی اعام 
کرده که با مصوبه کارگروه هماهنگی سیاست های ارزی و تجاری مقرر 
شده تهاتر ارز صادرات خشکبار با واردات موبایل بالای سیصد دلار 

صورت گیرد.
 S و N بنابراین از هفته آینده این مصوبه برای کل برند آیفون و سری های

و Z سامسونگ اجرا خواهد شد.
بر این اساس برای مدل های یاد شده ارز نیمایی تخصیص داده نخواهد 
شد و این مدل ها از این پس با قیمت ارز آزاد )با اختاف 1۰ تا 1۵ درصد 

با ارز نیما( وارد کشور خواهند شد.
گفتنی است هفته گذشته مجموعه وزارت صمت با انجمن واردکنندگان 
موبایل، تبلت و لوازم جانبی مذاکراتی در خصوص تهاتر ارز صادراتی 

خشکبار و زعفران و گیاهان دارویی با واردات موبایل داشته است.

سرپرستشرکتشهرکهایصنعتیکرمان
اززیرساختهایشهرکهایصنعتیجیرفتبازدیدکرد

پستهبفروشید،موبایلواردکنید!


